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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért lehetetleníti el a kormány a családi 
bölcsődéket?" 

A magánbölcsődék költségvetését érintő törvényi szabályozás módosítása miatt szorult helyzetbe 
kerülnek a családi bölcsődék, melyek rendkívül fontos kiegészítői lennének az állami rendszernek.

A költségvetést és a családtámogatásokat érintő viták során többször jeleztem az illetékes 
miniszterek és államtitkárok felé, hogy az Eurostat felmérése szerint a gyerekek 80 százaléka 
számára nincs bölcsődei férőhely. Ennek gazdasági következményei is súlyosak, hiszen 88.000 
ember a bölcsődei férőhelyhiány miatt nem tud dolgozni Magyarországon.

Banai Péter Benő államtitkár úrtól azt a választ kaptam a férőhelyfejlesztésekkel kapcsolatosan, 
hogy az építőipar kínálati oldala nem képes lépést tartani a fejlesztési igényekkel, ezért a kormány 
bölcsődefejlesztési szándéka alapvetően piaci korlátokba ütközik, hiszen mind a politikai szándék, 
mind a költségvetési keret rendelkezésre állna ahhoz, hogy végre minden kisgyermek bölcsődés 
lehessen, akit a szülei ilyen intézménybe kívánnak járatni.

Államtitkár úr fenti válaszára tett felvetésemre, mely szerint ezesetben a privát szektor nagyobb 
arányú bevonására van szükség ezen a területen, érdemi választ nem kaptam a kormány egyetlen 
képviselőjétől sem, holott nyilvánvaló, hogy a magánbölcsődék férőhelyei úgy kellenek ennek a 
társadalomnak, mint egy falat kenyér. A kormány most mégis úgy döntött, hogy ront ezeknek az 
intézményeknek a helyzetén, ahelyett, hogy éppen a fejlesztésben, férőhelybővítésben segítené őket.

A szakmában több, Emberi Erőforrások Minisztériumát érintő, súlyos probléma merül fel, a 
szükséges és rendre elmaradó bérrendezéstől kezdve, az ettől nem független szakemberhiányon át, 
egészen addig, hogy több településen szabályszerű közelharc folyik a meglévő férőhelyek ért. 
Kisgyermekes édesanyák körében ismert a jelenség, hogy akkor kell elkezdeni bölcsődét keresni a 



gyermeknek, amikor ő még meg sem született, különben az ember lemarad. Történik ez, persze, 
kizárólag azokon a szerencsés településeken, ahol egyáltalán van bölcsőde, ugyanis, jelenleg több 
mint 2600 település kénytelen nélkülözni ezt az intézményt. Figyelembe véve, hogy hazánkban 
mindössze 3338 település van, úgy vélem, nem kell külön magyaráznom: ez igen súlyos probléma.

A kormány vélhetően felismerte az általam vázoltakat, különben nem ígért volna előbb 60.000, 
később 21.000 bölcsődei férőhelyek. Novák Katalin államtitkár asszony nem visszakozott volna, 
hogy több tízezres férőhelybővítésről szó sem volt, ha nem került volna azzal is tisztába, hogy az 
állam a jelenlegi keretek közt képtelen megfelelő választ találni a fennálló kihívásokra. A családi 
bölcsődék ilyenformán nem pusztán a társadalom tagjainak, de a kormányzatnak is lehetőséget 
nyújtanak a hiányosságok kiküszöbölésére. Ezek száma azonban nem hogy emelkedett volna, de a 
KSH adatai szerint 2017 óta 938-ról 927-re csökkent.

A családi bölcsődék - szakmai beszámolók szerint - arra kényszerülnek az új törvénymódosítás 
miatt, hogy napközben megbontsák tevékenységüket, és mindössze délig üzemeljenek 
bölcsődeként. Déltől a bölcsődei gondozónők „bölcsis néni” minőségükből kilépve „időszakos 
gyermekfelügyelőként" foglalkoznak ugyanazokkal a picikkel, akik reggel 8-kor megérkeztek az 
intézménybe.

Kérdezem a Miniszter urat, hogy a fenti probléma- és kihíváshalmaz részletes ismeretében, hogyan 
hozhatott a kormány a kívánatossal éppen ellentétes döntést akkor, amikor az állami bölcsődei 
férőhelyeket láthatóan képtelenek a megfelelő szintre növelni? Hogy történhet, hogy egy 
törvénymódosítással, a magánbölcsődék működését is ellehetetlenítik, amelyek sokak számára az 
egyetlen lehetőséget biztosítják arra, hogy gyermekük bölcsődei férőhelyhez jusson?

Várom megtisztelő válaszát!
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